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بلوكه شدن ۶هزار ميليارد تومان 

عدالت از سوی ۳ شركت سهام  سود 
زمان واريز مرحله سوم سود سهام عدالت در حالي كماكان نامشخص 
است كه سه شركت همچنان سود سهام عدالت عملكرد مالي۱4۰۱ 
خود را ب�ه ارزش ۶هزارو۱۰۰ ميلي�ارد تومان پرداخ�ت نكرده اند. 
به گزارش »جوان« به نقل از تسنيم، بخش��ي از سود سهام عدالت در 
حالي امسال كماكان پرداخت نشده است كه اين اتفاق براي نخستين 
بار در تاريخ س��هام عدالت رقم مي خورد كه پرداخت س��ود اين سهام 
سه مرحله اي شده اس��ت. پيش تر وزير اقتصاد و رئيس سازمان بورس 
وعده داده بودند پس از واريز س��ود مرحله نخس��ت و دوم در ابتداي 
زمستان و انتهاي اسفند سال گذشته، پرداخت سود مرحله سوم سهام 
عدالت در خردادماه امسال انجام خواهد ش��د، اين در حالي است كه 
ولي الله جعفري، مدير نظارت بر ناش��ران س��ازمان بورس اوراق بهادار 
گفته است: برخي شركت ها سود سهام عدالت مربوط به عملكرد مالي 
1401 را به  شكل كامل واريز نكرده اند و از اين شركت ها، چهار شركت 
همچون فجر انرژي خليج فارس اعلام كرده اند برنامه افزايش سرمايه 
دارند و درخواست خود براي افزايش سرمايه را هم به  روي سامانه كدال 

منتشر كرده اند. 
دو شركت، سود سهام عدالت را به  صورت كامل واريز نكرده اند و اعلامي 
هم درباره افزايش سرمايه نداشته اند، بر اين اساس به  محض اينكه اين 
سود مرحله سوم سهام عدالت به  شكل كامل از سمت شركت ها واريز 
شود، مجوز هاي لازم از شوراي عالي بورس براي واريز اخذ خواهد شد، 
اما تا زمان تكميل اين وجه نمي توانيم براي واريز مرحله س��وم زمان 
دقيق اعلام كنيم. مدير نظارت بر ناشران سازمان بورس ابراز كرد: سه 
شركت همچنان سود سهام عدالت عملكرد مالي1401 خود را پرداخت 
نكرده اند. متأس��فانه تاكنون 6هزارو100 ميليارد تومان از سود سهام 
عدالت عملكرد مالي مربوط به سال1401 شركت ها وصول نشده است 
و اگر بتوانيم اين سود را وصول كنيم با مجوز شوراي عالي بورس تسويه 

سود سهام عدالت را خواهيم داشت. 
........................................................................................................................

 آغاز ارائه خدمات مالياتي 
در دفاتر پيشخوان دولت

به گزارش »ج�وان« به نقل از س�ازمان امور ماليات�ي ايران، در 
راستاي تكريم مؤديان و تس�هيل ارائه خدمات مالياتي به آنها، 
ارائه خدمات مالياتي از طريق دفاتر پيشخوان خدمات دولت در 

سراسر كشور انجام مي شود. 
در چهارمين روز هفته فرهنگ مالياتي با حضور احسان خاندوزي، وزير 
اقتصاد و سيدمحمدهادي سبحانيان، رئيس كل س��ازمان امور مالياتي 
كش��ور و جمعي از مؤديان، ارائه خدم��ات مالياتي به مؤدي��ان در دفاتر 
پيش��خوان خدمات دولت رسماً آغاز شد. س��يدمحمدهادي سبحانيان، 
رئيس كل سازمان امور مالياتي كشور در اين مراسم گفت: اگر قرار است 
فرهنگ مالياتي در كشور توس��عه پيدا كند و نظام مالياتي مانعي را براي 
كسب وكارها ايجاد نكند، بايد تكاليف مؤديان را حداقل و تسهيل بكنيم. 

معاون وزير ام��ور اقتصادي و دارايي با طرح اين س��ؤال ك��ه چرا بايد 
يك مؤدي مالياتي اگ��ر مي توان��د تكاليفش را در من��زل يا در محل 
كسب وكارش يا به وس��يله موبايل خودش انجام دهد، نياز به مراجعه 
حضوري به ادارات مالياتي پي��دا كند كه هم وقتش هدر ش��ود و هم 
دغدغه هاي ديگر داش��ته باش��د، گفت: اولويت ما اين است كه فعال 
اقتصادي درگير نظ��ام مالياتي نباش��د و وقتش و تمرك��زش را روي 
سرمايه گذاري و توليد و اشتغال خودش بگذارد. سبحانيان بيان داشت: 
يكي از اقدامات اين بود كه بتوانيم خدمات مالياتي را برون سپاري كنيم 
يا در قالب دفاتر پيشخوان يا در قالب اپليكيشن هاي موبايلي كه مردم از 

طريق تلفن همراه خود بتوانند امور مربوط را انجام دهند. 
وي ادامه داد: بيش از 120دفتر پيشخوان در سراسر كشور زير بار رفته 

است و مي توانند خدمات مالياتي را به مؤديان ارائه دهند. 
........................................................................................................................

بومي سازي باتري خودرو هاي برقي
معاون سازمان توس�عه منابع انرژي وزارت دفاع گفت: دانش فني 
طراحي و ساخت باتري هاي خودرو هاي برقي را داريم و متناسب 
با نياز كش�ور و تنوع خودرو هاي موجود مي توانيم اين فناوري را 

توسعه دهيم. 
به گزارش »جوان« به نقل از صداوسيما، رضا شجاعي، معاون سازمان 
توسعه منابع انرژي وزارت دفاع در حاشيه همايش ملي باتري ليتيومي 
گفت: هم اكنون كه تردد خودرو هاي برقي در كشور چندان زياد نيست و 
بازار مصرف ندارد، توليد باتري آنها نيز توجيه اقتصادي ندارد. وي افزود: 
اگر عرضه خودرو هاي برقي در كشور افزايش يابد و بازار مصرف بالا برود، 
مي توان زيرساخت هاي توليد باتري را افزايش داد، به ويژه براي ساخت 
سلول باتري ها بايد تجهيزات و فناوري لازم را توسعه دهيم. شجاعي 
گفت: در حوزه توليد سلول باتري هاي ليتيومي تعدادي از شركت ها كار 
را آغاز كرده اند و شايد تا دو سال آينده به محصول تجاري برسند. معاون 
سازمان توس��عه منابع انرژي وزارت دفاع با بيان اينكه مواد پايه براي 
ساخت باتري هاي ليتيومي در كشور ما وجود دارد، گفت: اصلي ترين 
ماده مورد نياز ليتيوم كربنات است كه در كشور ما وجود دارد و مي توان 
آن را از شورآبه ها استخراج كرد، اما بحث اصلي اكنون بازار مصرف است 

كه اگر شكل بگيرد، توليد باتري هم افزايش مي يابد. 
........................................................................................................................

جدال آمار و ادعا در كنار كارون
از ابت�داي مهر پارس�ال ت�ا ۱۸تير امس�ال ميزان رهاس�ازي آب 
سدهاي كارون بزرگ ۳۰درصد كمتر از پارسال گزارش شده است. 
به گزارش »جوان« به نقل از فارس »كافر همه را به كيش خود پندارد« 
يك ضرب المثل فارس��ي خطاب به فردی اس��ت كه كارهاي ديگران 
را نس��بت به كارهاي خودش مي س��نجد. در حالي  يك فعال سياسي 
اصلاح طلب مدعي رهاس��ازي بدون ضابطه آب سدهاي خوزستان با 
هدف ضربه به دولت چهاردهم ش��ده كه خروجي شش سد مستقر در 
اين استان از ابتداي سال آبي تا 1۸تير از كاهش 10درصدي رهاسازي 

نسبت به برنامه پوياي منابع و  مصارف خبر مي دهد. 
ميزان رهاس��ازي مطابق آمار ديس��پاچينگ برقابي شركت مديريت 
منابع ايران امسال نسبت به پارسال هم ۳0درصد كاهش داشته است. 
س��خنگوي صنعت آب، فيروز قاس��م زاده كاهش رهاس��ازي را نتيجه 
مديريت بهينه بهره برداري از س��دها می داند و مي گويد: ورودي سدها 
به دليل كم ش��دن باران 24درصد كمتر از پارسال است اما با مديريت 
مناسب ۸۸درصد سدهاي حوضه كارون بزرگ لبريز از آب است. تابستان 
سال1400 در حالي  دولت سيزدهم امور اجرايي كشور را به دست گرفت 
كه ذخيره آب سدهاي حوضه كارون بزرگ به نصف نمي رسيد و نيمي 
از حجم سدها خالي شده بود. از مهر سال گذشته تاكنون 9/6ميليارد 
مترمكعب از سدهاي حوضه كارون رهاس��ازي شده است در حالي  كه 
سال گذشته تا اين تاريخ ميزان رهاس��ازي از 1۳/6ميليارد مترمكعب 
فراتر رفت. ش��كل گيري تنش هاي آبي مي تواند به شكل گيري مسائل 
امنيتي منتهي شود. نظير آنچه در ماجراي كشته شدن گاوميش هاي 
كرخه طي سال1400 رخ داد. كارشناس آب، رضا فاطمي معتقد است: 
وقتي دولت روحاني در حال تحويل امور اجرايي به دولت رئيسي بود، 
با رهاسازي بدون ضابطه سدهاي كش��ور را خالي كرد و اين نگراني با 
توجه به سابقه داربودن اين فعاليت دور از انتظار نيست. در مقابل، استاد 
دانشگاه، سعيد نيكي سخن مي گويد: رهاسازي سال1400 آب سدها 
يك اتفاق لحظه اي يا يك ماهه نبود بلكه از اس��فند1۳99 رهاسازي ها 
شروع شد و تا تابستان و در هفت ماه كامل زمينه خالي شدن سد را به 

وجود آورد و عملًا امكان رهاسازي كوتاه مدت 40روزه ممكن نيست.

علي عبدالعل�ي زاده، وزير مس�كن دولت های 
هفتم و هش�تم در كنفرانس مطبوعاتي برگزار 
شده با س�مت رئيس س�تاد پزش�كيان خبر از 
افزايش قيمت بنزين و ديگ�ر حامل هاي انرژي 
در دول�ت انتخابي چهاردهم داد؛ س�خناني كه 
بس�ياري را به ياد زم�ان وزارت او انداخت و باز 
كابوس هاي حوزه مس�كن را يادآور ش�د. او در 
زمان تصدي گري وزارت مس�كن ب�ا اقداماتي 
از قبي�ل توقف اج�راي »قانون زمين ش�هري« 
و ايج�اد كمربند محك�م ش�هري كاري كرد كه 
شرايط مسكن در كشور بحراني شود؛ اقداماتي 
كه پاشنه آشيل دولت هاي بعدي شدند. در اين 
س�ال ها و پس از اجراي »پروژه مس�كن مهر« و 
»نهضت ملي مسكن« ديگر بر همه مسجل شده 
است كه بايد كمربند شهري حذف و توسعه افقي 
شهري با عرضه زمين به مردم و ساخت مردمي 
جدي گرفته ش�ود، زيرا تنه�ا راه هاي خلاصي 
از مشكل مس�كن كش�ور همين امور هستند. 

      
ارثيه دولت پهلوي براي بع��د از انقلاب 2/5ميليون 
حاشيه نش��ين و بي خانمان بود، البته در آن س��ال 
بس��ياري از مردم نيز مس��تأجر بودند كه اين خود 
چالش مسكن را مضاعف مي كرد؛ ارثي كه هنوز بعد 
از گذشت 46سال مشكلات و معضلات خود را دارد و 
چهاردهمين دولت رياست جمهوري نيز با چالش هاي 

آن دست وپنجه نرم خواهد كرد. 
امام خميني)ره( در س��ال1۳5۸ راهكارهايي مانند 
بازگشايي حساب100 و عرضه زمين موات در اطراف 
شهرها را براي حل مشكل مسكن در دستور كار قرار 
دادند، س��پس در زمان رياس��ت جمهوري حضرت 
آيت الله خامنه اي عرضه زمين موات داخل شهري نيز 
به موارد قبلي افزوده و اين امر با سازوكار درست به نام 
»قانون زمين شهري« در مجلس به تاريخ 22شهريور 
ماه1۳66 مصوب و پس از تأييد ش��وراي نگهبان در 
تاريخ اول مهر ماه همان سال ابلاغ و اجرايي شد. به 
موجب اين قانون قيمت زمين از مسكن برداشته شد. 
عرضه زمين رايگان به افراد متقاضي، ساخت مسكن را 
با قيمتي كمتر و سرعتي بيشتر در كشور پيش برد، اما 
اين قانون تنها در زمان وزارت شهاب الدين گنابادي به 
صورت درست اجرايي شد ولي در دوران سرپرستي 

وزارت مسكن، به صورت عملي اجرايي نشد. 
پس از آن وزراي بعدي اعم از س��راج الدين كازروني 
و عباس آخوندي از انجام آن ش��انه خال��ي كردند. 
س��رانجام در زمان تصدي گري عل��ي عبدالعلي زاده 
اين قانون به صورت كامل با ابلاغ وزير وقت از دستور 
كار خارج ش��د. عبدالعلي زاده در اين باره در مستند 
رؤياي آجري اظهار كرد: »پس از ورود به وزارتخانه، 
واگذاري زمين به قيمت منطقه اي را ممنوع و ابلاغ 
كردم زمين با قيمت روز بايد عرضه شود، شكستن 
قيمت منطقه اي زمين دش��وار بود، ب��ه طوري كه 

اعضاي اصلي هيئ��ت مديره س��ازمان ملي زمين و 
مسكن همگي استعفا كردند.« 
   اقدامات عبدالعلي زاده 

مسكن را تبديل به پاشنه  آشيل نظام كرد
به بيان ديگر، وزير مسكن وقت در اولين اقدام زمان 
تصدي گري، مهم ترين قانون ب��راي خانه داركردن 
مردم ايران را متوق��ف كرد. عبدالعلي زاده كس��ب 
درآمد به نفع دولت را علت اب��لاغ ممنوعيت عرضه 
زمين براي ساخت مس��كن بيان كرد. او در مستند 
رؤياي آجري گفت: »با عرض��ه زمين به قيمت روز، 
توانستيم درآمد خوبي به نفع دولت كسب كنيم كه 
با اين اقدام نگذاش��تيم اين سرمايه از بخش مسكن 
بيرون رود، پس اين امر را قانوني و سرمايه را حفظ 
كردي��م.« البته اق��دام او تنها به لغو اج��راي قانون 
زمين ش��هري خلاصه نمي ش��ود و در سال1۳7۸ 
كمربندهاي ش��هري را آنچنان محك��م مي كند كه 
تا امروز كسي نتوانسته آن را ش��ل كند و زميني به 

شهرها افزوده شود. 
محدوده ه��اي ش��هري يعني همان فض��اي در نظر 
گرفته ش��ده ش��هرها كه در آن خدمات ش��هري و 
برنامه ريزي خدماتي تعريف مي ش��ود. در ايران اين 
قانون به نام »تعاريف محدوده و حريم شهر، روستا و 

شهرك و نحوه تعيين آنها« شناخته مي شود. 

   ساخت و ساز مسكن از نفس افتاد
پس گرفتن شكايت هاي عباس آخوندي، وزير مسكن 
از قوه قضائيه ك��ه براي تراكم فروش��ي هاي بيش از 
اندازه شهرداري تهران در آن زمان صورت گرفته بود 
نيز اقدام عجيب ديگري بود كه او در همان روزهاي 

نخست وزارتش انجام داد. 
وی در مس��تند رؤياي آجري در خصوص اين اقدام 
عجيب توضيح داد: »دنبال كردن آن پرونده ها روغن 
ريخته بود و هيچ كسي نمي توانست آنها را جمع كند. 
اثر آنها در جامعه گذاشته شده بود. خانه ها ساخته و 
تخريب شده بودند. فقط يك دعوا بين وزارت مسكن 

و شهرداري و بقيه و بقيه بود.« 
نتيجه اقدامات عبدالعلي زاده را مردمي لمس كردند 
كه براي س��قف بالاس��ر بايد بيش��تر از قبل تلاش 
مي كردند. بر اس��اس آمارهاي منتشرش��ده در اين 
دوران نرخ اجاره بها سالانه 21/۳درصد افزايش داشت 
و كمترين پروانه ساخت بعد از دوران وزارت دهه90 

آخوندي در زمان او صادر شده است. 
به بيان جزئي ت��ر كمترين ص��دور پروانه س��اخت 
بعد از س��ال1۳57 در زمان تصدي گ��ري او با تعداد 
126هزارو4۳5 پروانه س��اخت در سال1۳79 ثبت 
ش��ده اس��ت، البته عبدالعلي زاده برنامه هايي مانند 
تقويت مسكن استيجاري نيز داشت كه به علت آنكه 

بخش خصوصي بيشترين س��هم را در توليد مسكن 
كشور ايفا كرد، از اين طرح استقبال بسياري نشد. 

به عبارت س��اده تر بر اساس برنامه س��وم توسعه، 
دولت وظيفه داشت براي تأمين مسكن شهروندان 
كم درآمد س��الانه 10 درصد مس��كن اس��تيجاري 
توليد كن��د، اما در عمل تنها 4 درصد محقق ش��د، 
يعني دول��ت در اجراي اين طرح موفق نش��د و در 
عوض ساخت واحدهاي استيجاري، اجاره به شرط 
تملك رونق گرفت، از سوي ديگر محدوديت هايي 
كه در ساخت و ساز شهرها ايجاد ش��ده بود، عامل 
اصلي افزايش قيمت واحدهاي مس��كوني شد و در 
نهايت ساخت وساز در سال1۳۸1 راكد شد. به بيان 
كلي مي ت��وان گفت، به عل��ت محدوديت هايي كه 
عبدالعلي زاده در توسعه افقي ش��هري ايجاد كرده 
بود، ساخت و س��از به دوره ركود رس��يد. به عقيده 
افشين پروين پور، كارشناس مسكن، عبدالعلي زاده 
به جاي آنكه نماينده مردم باشد، بيشتر از انبوه سازها 

حمايت كرده است. 
   وقتي منفعت انبوه سازها بر نفع مردم 

چيره شد
پروين پور درب��اره عملكرد عبدالعل��ي زاده در زمان 
تصدي گري وزارت مسكن و شهرسازي در برنامه90 
اقتصادي اظهار ك��رد: »علي عبدالعل��ي زاده منافع 

انبوه س��ازها را نمايندگي كرد. خود او جزو ش��بكه 
انبوه سازهاي كش��ور بوده و اس��ت. وی طرح عرضه 
زمين و وام را به نوعي برنامه ريزي كرد كه منافع آن 
به جيب انبوه سازها برود، حتي رئيس جمهور نيز در 
يكي از جلسات بعد از دولت خود بيان كرده بود كه در 
بخش مسكن غفلت كرده اند و شاخص هاي اين دوره 
حتي مورد اعتراض نيز بوده اس��ت. ايده هاي عجيب 
مانند فروش متري مس��كن در زمان او مطرح شد و 

هرگز هم به انجام نرسيد.« 
در نتيجه اقدامات او و بر اس��اس آنچه بانك مركزي 
و مركز آمار منتشر كرده اند، ميزان واحدهاي نوساز 
از 150 هزار واحد در س��ال1۳7۳ تنها به 479 هزار 
واحد در س��ال1۳۸4 مي رس��د. در فاصله سال هاي 
تصدي گري عبدالعلي زاده قيمت زمين يا ساختمان 
كلنگي از متري 1۳۳ هزار تومان در س��ال1۳76 به 

متري 727 هزار تومان رسيد. 
اي��ن افزايش قيم��ت در واحدهاي س��اختماني نيز 
وجود داش��ت و قيمت يك مترمربع ساختمان شهر 
تهران در س��ال1۳76 از متري 157 ه��زار تومان به 
مت��ري 6۸۳ هزار تومان در س��ال1۳۸4 مي رس��د. 
همچنين متوس��ط قيمت 100مترمرب��ع اجاره به 
اضافه ۳ درصد وديعه زيربناي مس��كوني در ش��هر 
تهران ۸1 هزار تومان براي سال1۳76 ثبت شده كه 
اين مقدار در سال1۳۸4 به ۳71 هزار تومان افزايش 
داشته است. همه اين افزايش قيمت ها آواري شد بر 
سر مستأجرها و به خصوص طبقه پايين اقتصادي و 
كشور را به بحران مس��كن در دولت هاي بعد رساند، 
اين در حالي اس��ت كه امروز با گذش��ت 19سال از 
پايان زمان وزارت عبدالعلي زاده مشخص شده است 
تنها يك درصد از زمين هاي قابل س��كونت كش��ور، 
مورد اس��تفاده قرار گرفته و ايجاد كمربند ش��هري 
عامل اصلي افزايش قيمت تمام ش��ده زمين ش��ده 
اس��ت؛ زميني كه 60 درصد قيمت يك مسكن را به 
خود اختصاص داده و نفع آن تنها براي انبوه سازها و 

دلال هاي مسكن است. 
   به دنبال گران كردن تهران

عبدالعلي زاده به صورت كلي معتقد به گران ش��دن 
شهر تهران بود و در اين مورد 12ارديبهشت1۳۸4 در 
جمع خبرنگاران گفت: »گران كردن تهران شيوه اي 
است كه در ش��هرهاي بزرگ دنيا جواب داده است. 
به طور مثال در ش��هري مانند توكيو، اكثر خدمات 
ارائه شده گران تر از ساير شهرهاي ژاپن است كه آن 
هم به خاطر عوارض بالاي اين شهر است. عوارض هر 
شهر را بايد از ساكنان و شهروندان آن شهر گرفت، به 
طوري كه بايد چند درصد به قيمت كالاها اضافه كرد 
و آن مقدار را به صورت عوارض از شهروندان گرفت. 
الويري، شهردار س��ابق تهران نيز در زمان مديريت 
خود در برنامه پنج ساله ش��هرداري چنين طرحي را 
پيشنهاد كرده بود كه بر اس��اس آن مقرر شده بود، 

بنزين گران شود.«

آيا عرضه زمين و مردمي سازي در دولت چهاردهم متوقف مي شود؟

 سايه ترس صاحب ايده »گران سازي تهران« بر سر سرپناه مردم!
 با احتمال حضور برخي افراد در دولت چهاردهم اين سؤال در ذهن شهروندان ايجاد شده است كه آيا ادامه روند ساخت مسكن و عرضه زمين در قالب »طرح نهضت ملي مسكن« 

مانند پروژه »مسكن مهر« نيمه  رها مي شود؟

راضیه فلاح
  گزارش  یک

وزارت نيرو به منظور مديريت مصرف برق در ايام 
گرم س�ال، تمهيداتي را برای تشويق مشتركان 
خانگ�ي ب�ه كار گرف�ت. در ايامي كه روش�نايي 
برخي از اتوبان ه�ا و بزرگراه ها براي صرفه جويي 
در مصرف برق خاموش است، تابلوهاي مغازه ها 
كه بعضاً چلچراغ هستند، بعد از ساعت ۸، 9شب 
كه تعطيلند تا 5تا ۶صبح روش�ن هستند. چراغ 
فروشگاه هاي بزرگ، املاكي ها، لوسترفروشي ها 
و حتي مجتمع هاي تجاري كه تابلوهاي بزرگ تري 
دارند در ش�بانه روز حدود 9 تا ۱۰ساعت بيهوده 
روشن هستند و هيچ س�ودي براي مردم و حتي 
صاحبان شان ندارند. اكنون كه مصرف برق كشور 
به مرز هشدار رسيده است، خاموش كردن حتي 
يك لام�پ مي تواند ب�ار ش�بكه را كاهش دهد. 
به دنبال افزايش كم س��ابقه دماي هوا، ميزان مصرف 
برق در كشور افزايش بسيار زيادي پيدا كرده و به مرز 

هشدار نزديك شده است. 
در برخي مناطق تهران و ساير شهرستان ها با افزايش 
مصرف، برق خانه ها به طور خودكار دو تا س��ه  ساعت 
قطع مي شود، هر چند وزير نيرو همچنان معتقد است،  
با وجود ركورد هاي افزايش��ي مصرف، پايداري شبكه 
سراسري برق حفظ شده است. وزارت نيرو از مشتركان 
برق خانگي درخواست كرده است، به منظور همراهي 
در توزيع عادلانه انرژي اكيداً از استفاده از وسايل برقي 
برقي و  پرمصرف همچون ماشين  لباسشويي، اتو و جارو 
استفاده از دور تند كولرهاي آبي در ساعات اوج مصرف 
به ويژه در س��اعات 11 تا 17خ��ودداري و در صورت 
استفاده از كولرهاي گازي و س��امانه هاي سرمايشي 
پرمصرف، دماي سامانه سرماس��از را روي عدد 25 يا 

24درجه سانتيگراد تنظيم كنند. 
در اين ايام گرم بعضاً مش��اهده مي ش��ود روشنايي 
اتوبان ها و بزرگراه ها به منظ��ور كاهش مصرف برق 
خاموش شده است، اما تابلوهاي مغازه ها در ساعاتي 
از ش��بانه روز كه مغازه تعطيل اس��ت تا صبح روشن 
مي ماند. اين وضعيت تنها در شهر ها و مراكز استان ها 
نيست، بلكه در روستاها نيز اين روال غلط رايج است. 
به عنوان مثال، در يك روستاي كوچك بيش از 10 
تا 20مشاور املاكي وجود دارد، با تابلوهاي بزرگ و 
پرنور به اصطلاح چلچراغ براي جلب نظر مشتري و 
تابلوهاي شان تا صبح روشن مي ماند. علاوه بر تابلوها 
دور تا دور سردر مغازه ها نيز با لامپ هاي پرنور تزئين 
شده اند. از اين دست موارد بسيار ديده مي شود، اما 

متأسفانه مش��تركان برق خانگي و بازرسان وزارت 
نيرو نيز به آن توجهي ندارند. شايد روشنايي تابلوی 
مغازه ها ب��رق زيادي مص��رف نكند، اما ب��ا توجه به 
اين روال غلط و فراگيرش��دن آن در سراسر كشور، 
مشكلاتي را براي شبكه توزيع برق ايجاد مي كند، به 
ويژه آنكه به دليل افزايش دما در كشور، ميزان مصرف 
به شدت بالا رفته اس��ت و در برخي از مناطق تهران 
و ساير شهرستان ها و روس��تاها با افزايش بار شبكه 
به صورت خودكار برق قطع مي ش��ود و ش��هروندان 

ساعت ها در گرما مي مانند. 
    پاداش براي كاهش مصرف برق 

به گفته س��خنگوي صنعت برق، كاهش مصرف برق 
حتي به ميزان يك كيلووات ساعت نيز مشمول دريافت 
پاداش خواهد شد و اين پاداش ها بدون در نظر گرفتن 
ميزان كاهش مصرف و تنها با مقايس��ه با قبض مشابه 
سال گذشته محاسبه مي شود. مصطفي رجبي مشهدي 

در گفت وگو با برنا، درباره ش��رايط پاداش كاهش برق 
اظهار داشت: هر كسي حتي اگر يك كيلووات ساعت 
كاهش مصرف داشته باش��د، آن پاداش را به ازاي هر 
كيلووات ساعت دريافت مي كند. اين موضوع ربطي به 
كاهش مصرف 5درصد يا 10درصد ندارد. با كاهش يك 
كيلووات ساعت هم مي توانيد مستحق دريافت پاداش 
شويد. نكته كليدي اين اس��ت كه هر كسي با خودش 
سنجيده مي ش��ود، يعني با قبض مشابه سال گذشته 
خود  مقايسه مي شود؛ اگر مصرف برق كاهش پيدا كرده 

باشد، مشمول دريافت پاداش مي شود.
رجبي مشهدي افزود: در سال گذشته ميزان پاداش از 
قبض بيشتر بود و مشتركان براي دوره بعد بستانكار 
مي ش��دند، اكنون قبض رايگان و ميزان بستانكاري 
تبديل به امتياز مي ش��ود و از طريق امتياز، مشترك 

شانس بيشتري در قرعه كشي جوايز خواهد داشت. 
سخنگوي صنعت برق با بيان اينكه هيچ محدوديتي 

در دريافت پاداش وجود ن��دارد، تصريح كرد: هيچ 
محدوديتي وج��ود ن��دارد، مش��تركان مي توانند 
پرمصرف باشند ولي با كاهش مصرف برق مستحق 

دريافت پاداش شوند. 
اين مقام مسئول با توضيح درباره نحوه محاسبه پاداش 
صرفه جويي خاطرنش��ان ساخت: كس��ي كه مصرف 
برقش كمتر از الگو باش��د، نرخ پ��اداش صرفه جويي 
2هزار تومان به ازاي هر كيلووات س��اعت است. براي 
پرمصرف ه��ا، كمترين ميزان پ��اداش 500تومان به 
ازاي هر كيلووات ساعت است، اين به اين معناست كه 
كساني كه مصرف شان پايين تر از الگو است، چهار برابر 
امتياز بيشتري نسبت به كساني كه ميزان مصرف شان 

بالاي الگو است، دريافت مي كنند. 
    حفظ پايداري شبكه سراسري برق

با وجود ركورد هاي افزايشي مصرف
به گزارش تسنيم، علي اكبر محرابيان، وزير نيرو در 

نشست مشترك با مديران عامل شركت هاي توزيع 
برق سراسر كشور اظهار داشت: وزارت نيرو از شروع 
به كار دولت سيزدهم، اقدامات جامعي را با هدف رفع 
ناترازي در صنعت برق در دس��تور كار قرار داد كه از 
جمله مهم ترين اين اقدامات افزايش ظرفيت توليد 

برق به ميزان بيش از 9هزار مگاوات بود. 
وي ادام��ه داد: در س��ايه هم��كاري و تعامل خوب 
مجلس شوراي اسلامي و هيئت دولت، وزارت نيرو 
توانست با اجراي برنامه هاي كوتاه مدت، ميان مدت و 
بلندمدت در دو بخش توسعه ظرفيت توليد و انتقال 
برق و نيز مديريت مصرف اقدامات مؤثري را انجام 
دهد كه نتيجه آن عبور موف��ق از دو اوج بار مصرف 

سال هاي1401 و 1402 بود. 
وزير نيرو با اش��اره به اج��راي 100اق��دام راهبردي 
براي عبور از اوج بار س��ال1401، اج��راي 140اقدام 
راهبردي براي عب��ور موفق از اوج بار س��ال1402 و 
اجراي 1۸0اق��دام راهبردي ديگر ب��راي عبور موفق 
از اوج ب��ار س��ال140۳ اضافه كرد: توس��عه ظرفيت 
نيروگاهي، توسعه شبكه انتقال برق، توسعه پست ها، 
رفع محدوديت و مديريت مصرف از جمله برنامه هاي 
كلي بود كه در سه سال گذشته به صورت جدي دنبال 

و به تأمين برق پايدار در سراسر كشور منجر شد. 
وزير نيرو خاطرنش��ان كرد: با اينكه روز سه ش��نبه 
تقاضاي مصرف برق كل كش��ور به بيش از 77هزار 
مگاوات رس��يد و اين ميزان تقاضاي مصرف در نوع 
خود ركورد محس��وب مي ش��ود، اما در سايه اجراي 
برنامه ه��اي ازپيش طراحي ش��ده پايداري ش��بكه 
سراسري حفظ شد. محرابيان در همين رابطه تصريح 
كرد: حدود ۳۳درصد از برق توليدي كشور كه معادل 
۳2 تا ۳۳هزار مگاوات اس��ت، از سوی بخش خانگي 
مصرف مي شود. اين ميزان در ساعات اوج بار تابستان 
به دليل استفاده از وس��ايل سرمايشي به 50درصد 
مي رسد كه عدد بسيار بزرگي محسوب مي شود، از 
اين رو لازم است در ساعات اوج بار مشتركان خانگي 

از مصارف غيرضرور اجتناب كنند. 
وي با بي��ان اينكه ض��رورت دارد در روز ه��اي آينده 
برنامه هاي تأمين و مديري��ت مصرف با جديت دنبال 
شود تا مش��كلي در تأمين برق مورد نياز بخش هاي 
مختلف ايجاد نش��ود، افزود: بر اس��اس ماده4 قانون 
مانع زدايي از توسعه صنعت برق، صنايعي كه نسبت 
به احداث نيروگاه خودتأمين برق اقدام نكرده اند، در 

اولويت تأمين برق قرار نمي گيرند.

خاموشيهاباسرعتبرقازراهميرسد؟
پاداش براي كاهش مصرف برق حتي به ميزان يك كيلووات ساعت
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